
مجيد اعزازي|
 آنگونه كه رييس كميس��يون عمران مجلس خبر داده، 
طرح تفكيك وزارت راه و شهرس��ازي، قب��ل از معرفي و 
راي اعتماد مجلس به وزير راه و شهرسازي، با درخواست 
مسعود پزش��كيان، رييس جمهور منتخب منتفي شد. 
 سه سال پيش نيز در چنين روزهايي، تدوين كنندگان و 
تصويب كنندگان قانون جهش توليد مسكن در كميسيون 
عمران مجلس تلاش كردند، قبل از استقرار دولت سيزدهم، 
براي »مس��كن« وزارتخانه جديدي تاسيس كنند تا اين 
وزارتخانه با ق��وت و قدرت وع��ده رييس جمهور و قانون 
ساخت سالانه يك ميليون مسكن را اجرايي كند. اما اين 
طرح با شكست مواجه شد و هيچگاه فرصت بروز و ظهور 
نيافت. از قضا، وعده و طرح س��اخت سالانه يك ميليون 
مسكن نيز طي سه سال گذشته بنا به علل متعدد محقق 
نشد. فهرستي كه به طور قطع، »نبود وزارتخانه مسكن« نه 

در ذيل آن كه خارج از اين فهرست قرار دارد.

   بحثي دامنه دار در 11 سال گذشته
به گزارش »تعادل«، بحث تفكيك »مسكن« از »راه« 
اما قدمتي بيش از يك دهه دارد. در پي روي كارآمدن 
دولت يازدهم، در ديماه ۱۳۹۲  كارگروهي براي بررسي 
كارشناسي موضوع تفكيك وزارت راه و شهرسازي در 
اين وزارتخانه تشكيل ش��د، اما تا تيرماه سال ۱۳۹۶ 
خبري از اي��ن كارگروه بيرون نيامد. در س��ال ۹۶ اما 
لايحه دو فوريتي تفكيك وزارتخانه راه و شهرس��ازي 
به وزارتخانه »راه و ترابري« و »مسكن و شهرسازي« 
تقديم مجلس دهم شد كه با استقبال مواجه نشد و در 
گام اول به لايح��ه اي يك فوريتي تنزل يافت و در گام 

بعدي نيز كلا تصويب نشد و به سر انجام نرسيد.
در اين ميان، كارشناسان حوزه حمل ونقل و مسكن فارغ 
از مثبت يا منفي خواندن انتزاع وزارتخانه، متفق القول 
بوده و هس��تند كه اجراي تصميمات و گام هاي جديد 
ضروري تر از تفكيك وزارتخانه مي تواند به رشد حوزه ها 

كمك كند و تصميم جداسازي وزارتخانه ها به تنهايي 
اثرگذار نيست و اقدامات مكملي براي افزايش اثرگذاري 
اين تصميم ضروري به نظر مي رسد. به گمان كارشناسان 
هوايي، انتزاع مس��كن از راه مي تواند منجر به پيگيري 
دقيق تر و مس��وولانه تر مسائل مربوط به صنعت بحران 
زده هوايي ش��ود. در اين حال، كارشناس��ان جاده اي بر 
اين باورند كه ادغام يا تفكيك وزارت راه و شهرس��ازي 
تاثي��ري در ح��وزه راه و همچنين س��ازمان راهداري و 
حم��ل و نقل ج��اده اي ندارد و برهمين اس��اس به نظر 
مي رسد تداوم ش��رايط كنوني مناسب تر باشد. با وجود 
اين، انتزاع »مسكن« و »راه« سدي در مقابل شهرسازي 
ريل پايه اس��ت، چرا كه در وزارتخانه كنوني به مس��اله 
احداث ايس��تگاه هاي راه آهن و مترو بر اس��اس ضوابط 
شهرسازي ريل پايه مورد توجه قرار گرفته است كه در 
صورت تفكيك، اين توجه از ميان خواهد رفت. در عين 
حال، تفكيك وزارت راه و شهرسازي به دو وزارتخانه راه 
و ترابري و مسكن و شهرسازي، بيش از ساير حوزه ها بر 

بخش مسكن اثرگذار است. اگر چه تفكيك راه از مسكن 
داراي مزيت هاي متعددي مي تواند باش��د، اما فراموش 
نكنيم كه بزرگ ترين طرح مسكني تاريخ كشور كه البته 
با مشكلات و انتقادات فراواني رو به رو بوده و هست، در 
دولت احمدي نژاد در شرايطي كليد خورد و پي گرفته شد 
كه وزارت مسكن با وزارت راه ادغام شده بود و به صورت 
كنوني، به عنوان وزارت راه و شهرسازي شناخته مي شد.

   اولين تقابل مجلس با دولت سيزدهم
با وج��ود اي��ن، در ۲۳ تير ۱۴۰۰، رييس كميس��يون 
عمران مجلس به صراحت اعلام كرد، براي اجراي طرح 
جهش توليد مسكن و تحقق وعده هاي رييس جمهور 
منتخب در زمينه س��اخت سالانه يك ميليون مسكن 
بايد وزارتخانه مستقل مس��كن و شهرسازي تشكيل 
شود. اما در ۱۹ مرداد ۱۴۰۰ درحالي كه محافل مختلف 
كارشناس��ي و رس��انه اي منتظر اعلام وصول فهرست 
كابينه پيشنهادي ابراهيم رييس��ي، رييس جمهور از 

سوي مجلس بودند، رييسي با ارسال نامه اي به مجلس 
درخواس��ت كرد تا طرح تفكيك »راه« از »مسكن« به 
مدت يك سال مسكوت بماند. پس از گذشت يك روز از 
درخواست رييس دولت سيزدهم، طرح مسكوت ماندن 
»يك ماهه« طرح انتزاع بخش ساختمان و شهرسازي از 
وزارت راه و شهرسازي و تشكيل »وزارت حمل و نقل« 
و »وزارت ساختمان، شهرسازي و آمايش سرزمين« در 
نشست علني مجلس بررسي شد و نمايندگان در نشست 
علني روز چهارشنبه، ۲۰ مردادماه ۱۴۰۰ مجلس با ۱۲۰ 
رأي موافق، ۱۱۵ رأي مخالف و ۶ رأي ممتنع از مجموع 
۲۵۵ نماينده حاضر در صحن با مس��كوت ماندن يك 
ماهه اين طرح مخالفت كردند. براين اساس، مقرر شد تا 
طرح انتزاع وزارت راه و شهرسازي در دستوركار صحن 
مجلس قرار گيرد. اگر چ��ه رييس جمهور طي نامه اي 
خواستار مس��كوت ماندن يك ساله طرح انتزاع وزارت 
راه و شهرسازي ش��ده بود، اما سيدجليل ميرمحمدي 
ميبدي درخواست كننده طرح مسكوت ماندن يك ماهه 
اين طرح، در تشريح هدف اين طرح گفته بود: »با توجه به 
اينكه دولت جديد به تازگي استقرار پيدا كرده صلاح اين 
است كه وزير راه و شهرسازي بعد از دريافت رأي اعتماد 
لايح��ه اي را در اين مورد به مجلس ارايه كند.« اما پس 
از استقرار دولت، وزير جديد اجراي قانون جهش توليد 
مسكن را در دستور كار خود قرار داد و موضوع تفكيك 

راه و مسكن به كلي به فراموشي سپرده شد.
محمدرضا رضايي  كوچي، رييس كميسيون عمران مجلس 
كه طي سال هاي گذش��ته همواره طرح تفكيك مسكن 
و راه را دنبال مي كرده اس��ت، درباره تصميمات مجلس 
دوازدهم براي تفكيك وزارت راه و شهرسازي اظهار كرد: 
تمام زمينه ها براي نهايي شدن كار و تفكيك راه از مسكن 
انجام شده بود و همچنين نظر رييس مجلس و همه اعضاي 
كميسيون عمران و بخش هاي خصوصي و حتي نظر مركز 
پژوهش هاي مجلس و همه معاونين وزارتخانه و مديران 
كل استاني بر تفكيك بود اما در لحظه آخر رييس جمهور 

منتخب از آقاي قاليباف درخواست مي كند كه تفكيك 
مطرح نشود. وي در گفت وگو با ايلنا ادامه داد: در نهايت هم 
رييس مجلس با هدف تعامل با دولت جديد، تفكيك وزارت 
راه از مس��كن را از دستور كار خارج كرد، اما معتقديم اين 
تفكيك به نفع دولت بود و در ادامه كار هم مشكل مسكن 
حل مي شد و هم بر دغدغه هاي بخش حمل و نقل توجه و 
تمركز صورت مي گرفت. رييس كميسيون عمران مجلس 
تاكيد كرد: در برنامه هفتم براي رسيدن به رشد ٨ درصد 
تكاليفي هم در حوزه مسكن و حمل و نقل ديده شده كه 
با تفكيك انجام اين تكاليف در راستاي تحقق دستيابي به 
رشد ٨ درصدي راحت تر بود. در ضمن تفكيك هيچ بار  مالي 
نداشت و دستگاها مانند قبل از تفكيك، از هم جدا مي شدند.

   دولت سيزدهم هم طرح تفكيك را رد كرد
رضايي كوچي در پاسخ به اينكه تا كنون چند بار تفكيك 
وزارت راه و شهرس��ازي از هم، در مجلس مطرح ش��ده و 
راي آورده اس��ت، گفت: دوره قبل هم با ش��روع مجلس 
 مي خواستيم تفكيك را انجام دهيم كه رييس جمهور وقت 
با نامه اي درخواست فرصت شش ماه را داشت كه بعد از آن 
هم وزير جديد آمد و مانع از تفكيك شد. الان هم هر وزيري 
كه مستقر شود با لابي ها اجازه نمي دهد، تفكيك انجام شود.

رييس كميسيون عمران مجلس درباره علت مخالفت 
رييس دولت چهاردهم با تفكي��ك اظهار كرد: نكته 
جالب اين اس��ت كه آقاي عبدالعلي زاده رييس ستاد 
آقاي پزش��كيان كه تجربه وزارت در بخش مسكن و 
شهرسازي را دارد، موافق تفكيك بود اما نمي دانم چه 
كسي به آقاي پزشكيان مشاوره غلط داده است. رييس 
كميسيون عمران مجلس با اشاره به ضرورت تفكيك 
وزارتخانه راه و شهرسازي گفت: وزير فعلي در وزارت راه 
و شهرسازي ۲۳ معاون و رييس سازمان دارد و در اين 
شرايط يك معاون شايد هر چند ماه يك بار هم نتواند 
با وزير جلسه مفصلي داشته باشد و به همين دليل است 

كه شاهد انباشت مشكلات در اين وزارتخانه هستيم.

در شهر

جوابیه
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فروريزش زمين در ميدان ونك
در پي تركيدگي لوله آب در ميدان ونك، بخش هايي 
از خيابان وليعصر دچار فروريزش شد و به همين علت، 
برخي از امور ترافيكي از جمله مسير بي. آر. تي به طور 
موقت دچار تغيير شدند. علي نصيري رييس سازمان 
مديريت بحران شهر تهران با اش��اره به حادثه اصلي 
تركيدگي لوله اصلي آب در خيابان برزيل نرسيده به 
ميدان ونك گفت: اين لوله، لوله اصلي آب شرب منطقه 
نبوده است. در پي شكسته شدن لوله آب نفوذ كرده و 
وارد خيابان وليعصر مي شود، به دليل عمليات عمراني 
كه در حال انجام بوده اس��ت.  نصي��ري گفت: جداول 
نهرهاي اين محدوده برداشته شده و همين امر باعث 
مي شود كه آب وارد شده در خيابان وليعصر به سطح 
زيرين خيابان نفوذ كن��د و باعث ايجاد حفره و ريزش 
در اين محدوده مي شود.   رييس سازمان پيشگيري و 
مديريت بحران شهر تهران تصريح كرد: آب نفوذ كرده 
به خيابان وليعصر به يك س��ازه نيمه كاره و يك سازه 
مس��كوني نفوذ مي كند كه در حال حاضر با حضور به 
موقع نيروهاي آتش نشاني تخليه آب صورت گرفته 
اس��ت.همچنين آب در س��طح معبر به صورت كامل 
تخليه ش��ده اس��ت و در حال ترميم و عمليات فني و 
اجرايي حفره ايجاد ش��ده هس��تند. وي ادامه داد: در 
پي اين حادثه با ش��ركت گاز هماهنگي لازم صورت 
گرفته است تا درخصوص ايمن سازي اين منطقه گاز 
منطقه قطع شود و در حال حاضر نيز عمليات حفاري 
و ايمن سازي و بازسازي محدوده در حال انجام است. 
خوش��بختانه با حضور به موقع عوامل ش��هرداري و 
نيروه��اي امدادي و خدماتي از بروز حادثه اي ش��بيه 
حادثه خيابان شهران جلوگيري شد.  رييس سازمان 
پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران گفت: در حال 
حاضر فرماندهي اين بحران با مديريت خدمات شهري 
ش��هرداري ته��ران و نظري معاون خدمات ش��هري 
شهرداري تهران در محل حادثه حضور دارند. رييس 
پليس راهور تهران بزرگ نيز در همين رابطه اعلام كرد: 
با توجه به تركيدگي لوله آب شهري اطراف ميدان ونك، 
آبگرفتگي سبب نشس��ت آسفالت شده و محدوديت 
ترافيكي اجرا شد. س��رهنگ سيد ابوالفضل موسوي 
پور در توضيح بيش��تر گفت: روز جمعه پنجم مرداد 
ماه ۱۴۰۳ به دليل تركيدگي لوله آب شهري مجبور 
به اجراي محدوديت ترافيكي در اطراف ميدان ونك و 
جنوب به شمال خيابان وليعصر شديم.  وي افزود: به 
دليل تركيدگي لوله آب و البته نشست آسفالت خيابان 
در محدوده جنوب به شمال خيابان وليعصر مجبور به 
ايجاد محدوديت ترافيكي و عبور خودرو و وسايل نقليه 
از خط ويژه اتوبوس شديم. رييس پليس راهور تهران 
بزرگ افزود: دوس��تان سازمان آب و فاضلاب مشغول 
به كار هس��تند و تا مرتفع شدن اتفاق مجبور به ايجاد 
محدودي��ت و ممنوعيت تردد براي س��لامت عبور و 
مرور شهروندان هستيم.  موسوي پور ادامه داد: از تمام 
مسوولان شهري درخواست مي كنم به سرعت به مورد 
اتفاق افتاده رسيدگي نمايند چرا كه رخداد پيش آمده 
مي تواند به جريان ترافيكي ديگر شريان هاي اصلي شهر 
نيز تاثير بگذارد. بر اساس اين گزارش، روز جمعه، ساعت 
۲۵ :۱۰ گزارشي مبتني بر فرونشست زمين در ميدان 
ونك تهران به مركز ارتباطات ۱۱۵ اورژانس اس��تان 

تهران اعلام شد. اين حادثه يك مصدوم داشته است.

پاسخ وزارت صمت به گزارش 
تعادل

مديرمسوول محترم روزنامه تعادل
موضوع : جوابيه روزنامه تعادل /ارز برای تجارت داريم 

يا نه؟
با سلام و احترام؛

     با عنايت به درج مطلبی با عنوان »ارز برای تجارت داريم 
يا نه؟« در مورخ ۱۴۰۳/۴/۱۰ در آن  روزنامه، مقتضی 
است وفق قانون مطبوعات نسبت به انتشار توضيحات 
ارس��الی از سوی دفتر رس��انه  وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در همان  جايگاه  منتشر  و در اسرع وقت اقدام 

لازم صورت پذيرد.
۱- اولاً فرايند تخصيص ارز توسط بانک مرکزی صورت 
می گي��رد و وزارت صم��ت صرفاً درخواس��ت کننده 
تخصيص ارز است و تحقق آن در اختيار تصميمات بانک 
مرکزی است که خود تابع ملاحظه شرايط و اولويتهای 

ارزی کشور است. 
۲- ثانياً روند کلی افزايش صادرات و منابع ارزی لزوماً 
به معنای رفع تنگناهای ارزی نيست، چراکه توجه به 
سمت مصارف ارزی هم لازم است. بعنوان مثال، در سال 
گذشته شاهد افزايش ش��ديد واردات خصوصاً واردات 
طلا بوديم و در صادرات هم شاهد کاهش شديد صادرات 
گاز بوديم و برخی اقلام مهم صادراتی هم دچار کاهش 
ارزش ش��دند و در نتيجه کسری بالايی در تراز تجاری 
غيرنفتی وجود داشت. روند تراز تجاری غيرنفتی در سه 
ماهه نخست امسال هم همچنان گويای وجود کسری 

تراز تجاری است.   
۳- در ش��رايط تنگناه��ای ارزی به ط��ور طبيعی در 
تخصي��ص مناب��ع ارزی ک��ه در اختيار دولت اس��ت 
اولويت بندی صورت می گيرد، ام��ا منابع ارزی خارج 
از اختيار دولت طبعاً تابع چني��ن اولويت بندی هايی 
نيست و لذا واردات از مسيرهای غيرقانونی و قاچاق هم 

کماکان ادامه دارد. 
به رغم افزاي��ش صادرات و افزاي��ش درآمدهای ارزی، 
با عنايت به ت��داوم تحريم ها و ض��رورت حفظ ذخاير 
مناسب ارزی برای رفع نيازهای ضروری کشور، رعايت 
اولويت بندی مصارف ارزی امری معقول بوده و تعارضی با 
بهبود وضعيت درآمدهای ارزی و افزايش صادرات نسبت 
به گذشته ندارد. از طرفی تداوم چنين بهبودهايی و ايفای 
تعهدات ارزی توسط صادرکنندگان مجال وسيعتری را 

برای رفع چنين تنگناهايی در آينده ايجاد خواهد کرد.
حسن عميدي

سناريوي 3 سال پيش باز هم سوخت

»نه« پزشكيان به جدايی »راه« از »مسكن«

كارشناسان عنوان كردند

پيشنهادهايي به دولت چهاردهم براي حل معضل مسكن
گروه راه و شهرسازي| كارشناسان مسكن همچنان 
بر سر »س��اخت و توليد انبوه مس��كن و عرضه سريع آن 
به بازار« و اينكه »انبوه س��ازي باعث نابرابري در مسكن و 
افزايش سوداگري ش��ده« اتفاق نظر ندارند. در واقع، اين 
دو دسته كارش��ناس با توجه به پيش فرض خود، هر يك 
راهكاري را ارايه مي كنن��د. در اين ميان، نبود اطلاعات و 
آمار دقيق از وضعيت مسكن و خانه هاي خالي به داستاني 
بي پايان بدل شده است. نتايج سرشماري نفوس و مسكن 
آخرين داده هاي قابل اتكا از وضعيت مس��كن با توجه به 
وضعيت خانوار و ساير شاخص ها است. در آن سرشماري 
مشخص ش��د كه ۲.۵ ميليون مس��كن خالي در كشور 
وجود دارد و بيش از ۲ ميليون واحد مسكوني نيز به عنوان 
اقامتگاه دوم و سوم استفاده مي شوند. اين آمارها به وضوح 
سرمايه اي بودن مسكن و نابرابري در برخورداري از مسكن 
را به نمايش مي گذاشت. متاسفانه از سال ۱۳۹۵ به بعد، با 
توجه به مقرراتي كه وضع شده، همچون سابق سرشماري 
صورت نگرفته و نخواهد گرفت. در اين حال، خشايار باقرپور، 
كارشناس بازار مسكن اظهار كرد: يك چهارم تا يك سوم 
خانوارهاي كشور فاقد مسكن و اجاره نشين هستند. اين 
يعني فقر مسكن ۲۵ تا ۳۰ ميليون نفر از كلّ جمعيت كشور. 
طبق برآورد كارشناسان تا ۳۰ سال آينده روند جمعيت به 
صورت افزايشي پيش بيني مي ش��ود و تا ۳۰ سال آينده 
جمعيت ايران به ۱۰۵ ميليون نفر، يعني حدود ۲۰ درصد 
بيش��تر از امروز خواهد رس��يد. پس نياز به مسكن مرتباً 

افزايش پيدا خواهد كرد.

   شأن دولت از »دخالت«
 به تسهيلگري تبديل شود

باقرپور در گفت وگو با ايس��نا، جهش توليد مسكن با 

مشاركت مردم را از راهكارهاي برون رفت بازار مسكن 
از وضعيت موجود دانس��ت و گفت: در حوزه مسكن 
مي توان گفت جهش توليد با مش��اركت مردم )شعار 
سال( از طريق زيرساخت ها و بسترهاي قانوني بخش 
تعاون و تبديل شأن »دخالت دولت« در اين بخش به 
»نظارت و تسهيلگري« از طريق مستقل كردن ركن 
دوّم اقتصاد كشور، يعني جدا كردن »تعاون« از ساختار 
نامتجان��س »كار و رفاه اجتماع��ي«، با هدف گذاري 
تص��دّي ۲۵ درصد كلّ اقتصاد كش��ور مطابق قانون 
اساسي و اسناد بالادس��تي نظام، به عنوان وزارتخانه 
جدا يا يكي از معاونت هاي رييس جمهور مي تواند تا 

حد زيادي چاره ساز باشد.
به گفته او، تبيين پارامترهاي انگيزشي براي بازگشت بخش 
خصوصي به فضاي توليد مس��كن از طريق معافيت هاي 
مالياتي و تسريع و تقس��يط صدور پروانه ساختمان نيز 
الزامي است؛ چراكه تورم در كلان اقتصاد، تأخير در شروع 
عمليات ساختماني ناشي از تعلّل در صدور پروانه ها، خود 
موجب تفاوت فاحش در قيمت تمام شده واقعي پروژه ها با 
محاسبات اولّيه مي شوند. ضوابط و رويه  هاي شهرداري ها 
به خصوص در اطاله صدور پروانه س��اخت از »بروكراسي 
اداري معقول« به »تحقير و تخريب« سرمايه گذار توليد 
مس��كن تغيير ماهيت داده و بازه زماني صدور مجوزهاي 
ساخت، عليرغم وعده هاي مسوولان، از نظر طولاني بودن 
داراي رتبه جهاني است. بسياري از فعالين سابق صنعت 
ساختمان، سرخورده از همين عوامل فضا را ترك كرده اند.

وي تصريح كرد: عوامل تشويقي و نه تهديدي و تنبيهي، 
ت��وأم با اختي��ار و آزادي عمل براي به تح��رك در آوردن 
هزاران تعاوني غيرفعال موجود در رسته ساختمان مثل 
معافيت هاي مالياتي، عوارض ساختماني و يارانه اقلام و 

نهاده هاي ساختماني و تقسيط مابقي به علاوه تأمين زمين 
رايگان يا اقس��اطي بلندمدت مي تواند به جاي وعده هاي 
ارايه زمين هاي مجهول المكان به اشخاص، طرح و اجرا شود.

مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي عمراني تهران بيان كرد: 
تهاتر در اقلام مختل��ف و نه لزوماً نفت، مثل واگذاري 
بلندمدت زمين با كاربري هاي مولد و توس��عه محور 
نظير گردشگري، درماني، صنعتي، كشاورزي و ... در 
ازاي توليد مسكن يا توسعه زيرساخت هاي مسكوني 
اراضي مس��تعد، در كنار اجراي طرح هاي مربوط به 
همان زمين هاي تهاتر ش��ده در قالب BOT از ديگر 

راهكارها است.

   لزوم حذف اقتصاد دستوري از بازار مسكن
باقرپور بر لزوم حذف اقتصاد دستوري از بازار مسكن 
تاكيد كرد و گفت: اقتصاد دستوري از بخش مسكن و 
ملزومات و مشتقات آن بايد براي هميشه حذف شود. 
در مقابل، محدود شدن دولت به نظارت و تسهيلگري 
و تمركز بر واردات دانش و تكنولوژي هاي نوين براي 
سازندگان داخلي بايد رويكرد غالب باشد. همه موارد 
فوق با اولويت اجراي سند آمايش سرزميني در سطح 
ملّي و استاني در دستور كار قرار گيرد. وي بيان كرد: 
در خصوص زمين به عن��وان مهم ترين و اصلي ترين 
نهاده  توليد مسكن بايد گفت حجم زمين ثابت است 
و بيش��تر از اينكه وجود دارد نخواهد شد. همچنين 
درصد كمي از مساحت كشور قابل ساخت و ساز است. 
همان بخش هايي هم كه قابل ساخت و ساز هستند، 
در دولت هاي قبل نسبت به توسعه زيرساخت هايشان 
بسيار ضعيف عمل شده و توسعه افقي شهرها و حتي 

ايجاد شهرهاي جديد تقريباً منتفي است.

   مسكن يك دولت كامل را مي طلبد
مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي عمراني ش��هر تهران در 
جمع بندي راهكارهاي خود ب��راي رفع چالش هاي بازار 
مسكن گفت: حل مس��اله مس��كن در دولت چهاردهم 
از وضعيت در ش��رف بحران ش��روع خواهد ش��د كه اين 
حالت كار تيم اقتصادي دولت را دش��وار مي كند. به دور 
از هرگونه سياه نمايي و اجتناب از روياپردازي، چشم انداز 
اميدواركننده اي در انتظار بازار مسكن كشور نيست. عدم 
توجه به شرايط بخش مسكن، اولين و مهم ترين چالش 
و بلكه پاشنه آشيل دولت و رييس جمهور جديد را ايجاد 
خواهد كرد. همه كساني كه به دكتر پزشكيان رأي دادند، 
عم��ده آنان كه در انتخابات ش��ركت نكردند و حتي عده 
كثيري از حاميان رقبايش، به تحولاتي كه انتظار دارند او 
رقم بزند دل بسته اند. مسكن نه مقوله اي سياسي است و نه 
تك بعدي. حوزه مسكن، خود يك دولت كامل را مي طلبد.

   الگوي نادرست توليد مسكن 
محمد منان رييسي، عضو كميسيون عمران مجلس 
در يك برنامه تلويزيوني با نقد رويه موجود س��اخت 
مس��كن در كش��ور گفت: اخيرا متوجه ش��ديم كه 
جمعي از كارشناسان كه بين آنها شهردار كلان شهر، 
معاون وزير و ... حضور دارند، نامه اي به رييس جمهور 
منتخب نوش��تند كه در آن خواستار در پيش گرفتن 
سياست غلط عمودي سازي شدند و راه هاي رهايي از 
وضع موجود در بازار مسكن را توجه به بافت فرسوده، 
عدم عرضه  زمين، كوچك س��ازي و ... دانستند. بنده 
از رياس��ت جمهوري محترم استدعا مي كنم از به كار 
بس��تن سياس��ت هاي نادرس��ت و از پيش شكست 
خورده اجتناب كنند. منان رييسي در برنامه تلويزيوني 

»پايش« با تاكيد بر ضرورت پايبندي دولت چهاردهم 
به وعده هاي مسكني دولت هاي پيشين، مردمي سازي 
ساخت مسكن و كوتاه كردن دست س��وداگران را از 
اولويت هاي دولت جديد براي ساماندهي سمت عرضه 
و تقاضاي بازار زمين و مس��كن دانست. او در توضيح 
روند تغيير نسبت تقاضاي مصرفي و سرمايه اي بازار 
مس��كن گفت: ۵۰ سال گذش��ته، در آستانه  انقلاب 
اسلامي، نس��بت مس��كن از جهت مصرفي بودن به 
سرمايه اي بودن آن، ۸۰ به ۲۰ است. اين درحالي است 
كه امروزه اين نس��بت بالعكس شده است. يعني ۸۰ 
درصد مسكن هاي توليد شده جنبه  سرمايه اي دارند 
و كسي در آنها مستقر نمي ش��ود. علت اين موضوع، 
الگوي نادرس��ت توليد مسكن است؛ الگوي نادرست 
يعني انبوه س��ازي و الگوهاي عمودي كه ناكارآمدي 
آنها بر همگان اثبات شده است. عضو كميسيون عمران 
مجلس ضمن اش��اره به نقش مردمي سازي ساخت 
مسكن در كاهش س��وداگري توضيح داد: طبق آمار 
رسمي، حد فاصل سال هاي ۸۵ تا ۹۵ ده ميليون و ۵۰۰ 
هزار واحد مسكوني ساخته شده است كه در اين مدت 
فقط دو ميليون و پانصدهزار نفر صاحب خانه شدند. 
بقيه اين تعداد مي شود سوداگري. همين حالا در شهر 
تهران هم بين آپارتمان هاي انبوه سازي شده بسياري 
از واحدها خالي از سكنه هس��تند. طبق برآوردها در 
تهران ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار واحد خالي داريم. درحالي كه 
اگر زمين را به خود م��ردم واگذار كنيم و دولت فقط 
به اعم��ال ابزارهاي تنظيم گري بپردازد، اين تعداد به 
مراتب كاهش خواهد يافت. در اين حالت شاهد جهش 
توليد و كاهش نرخ ت��ورم خواهيم بود. انتظار مي رود 

دولت آينده مرتكب اين خطا نشود.

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۹۰۰۱۰۰۲5۶5 مورخ۱۴۰۳/۰۴/۱۴  کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۰۹۰۰۱۰۰۰۴۶۴ 
برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۹۰۰۱۰۰۰۸۳۴ مورخ  ۱۴۰۳/۰۲/۱۶کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۰۹۰۰۱۰۰۰۴۶5 
موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی به ترتيب 
آراء -۱ خانم جنت حاجی کریمی به شناسنامه شماره ۶۶۹ کدملی ۴۳۲۲۸۱۰۸۴5 صادره قزوین 
فرزند مهدی در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ سنتی به مساحت ۲۶۹۸ متر مربع 
پلاک شماره ۱۰۹ فرعی از ۳۸ اصلی واقع در باغستان قزوین بخش ۴ جنوب غرب حوزه ثبت 
ملک منطقه یک قزوین خریداری از مالک رس�می ( طی مبایعه نامه مهدی حاجی کریمی از 
ابراهيم حاجی کریمی خریداری نموده و نامبرده از مالک رسمی حيدر گماری طی سند شماره 
5۹۷۷ مورخ۱۳۱5/۰5/۲۹  دفترخانه ۴ قزوین خریداری نموده است و اکنون طی تقسيم نامه 
عادى فى مابين وراث مهدی حاجی کریمی در سهم متقاضی قرار گرفته است ) محرز گردیده 
است. ۲- خانم جنت حاجی کریمی به شناسنامه شماره ۶۶۹ کدملی ۴۳۲۲۸۱۰۸۴5 صادره 
قزوین فرزند مهدی در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۲5۰۸۷۷۲ متر 
مربع پلاک شماره ۱۱۲ فرعی از ۳۸ اصلی واقع در بساتين جنوبغرب قزوین بخش ۴ حوزه ثبت 
ملک منطقه یک قزوین خریداری از مالک ( تقسيم نامه عادی بين وراث مهدی حاج کریمی 
که نامبرده مقدار ۲ دانگ مشاع از ششدانگ را تقاضای ثبت نموده )است( محرز شده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاریخ انتشار اولين 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند رسمی مالکيت صادر خواهد شد.

شناسه آگهي : ۱۷5۷۲۲۳
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۰5/۰۶   

تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۳/۰5/۲۱

سازمان ثبت اسناد و املاك كشور
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین
هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

شعبان عسگری  - ریيس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۷۰۰5۰۰۳۹۲ کلاسه ۲۰_۱۴۰۳ موضوع قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
سلطان رضا حسين زاده فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه 5 در ششدانگ 
یک قطعه محوطه به مساحت ۱۶۸.۷۴ متر مربع قسمتی از پلاک شماره ۱55 
اصلی واقع در اراضی کهنه کند بخش دو بجنورد حوزه ثبت ملک منطقه دو 
بجنورد قسمتی از مالکيت آقای حسين علی آبادی محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می ش�ود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند ميتوانند از تاریخ انتش�ار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تس�ليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسليم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت 

صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰5/۰۶       تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰5/۲۱

شناسه آگهی: ۱۷5۷۸۹۱

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد
هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
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آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئين نامه 
قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به اینکه آقای عباس�علی خوش�کار فرزند حس�ين به شماره 
شناس�نامه ۲۲۸ و ش�ماره ملی ۰۸۲۸۴۶5۶5۷ به استناد دو برگ 
استشهاد گواهی امضا ش�ده در دفترخانه اس�ناد رسمی شماره ۶ 
بجنورد منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت یک برگ سند مالکيت 
المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه کرده و مدعی است سند مالکيت 
ششدانگ پلاک 5۹۱۸ فرعی از ۱55 اصلی واقع در بخش دو بجنورد 
به آدرس کلاته آذرسا و به شماره چاپی 5۹۳55۳ به علت جابجایی 
مفقود شده اس�ت و با بررسی دفتر املاک معلوم شد سند مالکيت 
اوليه ذیل دفت�ر ۱۳۹۷۲۰۳۰۷۱۱5۰۰۱۲۴۷ به نام نامبرده فوق صادر 
و تس�ليم گردیده است و دفتر املاک بيش از این حکایتی ندارد لذا 
طبق ماده ۱۲۰ آئين نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی ومتذکر 
ميگرددهر کسی نس�بت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده 
یا مدعی وجود سند مالکيت نزد خود باشد بایستی ظرف ده روز از 
انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پيوست اصل سند مالکيت 
یاسند معامله رسمی به این اداره تسليم نماید بدیهی است در صورت 
عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه سند 
مالکيت یاسند معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکيت و تسليم 
آن به متقاضی اقدام خواهد شد و سند مالکيت اوليه از درجه اعتبار 

قانونی ساقط است.
شناسه آگهی: ۱۷5۷۹۸۷
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آگهی فقدان سند مالکيت
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